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Introductionمقدمة 
Islam has placed the preservation of human-life second in rank to preservation of religion. Islam prohibits murder except for equality in punishment.
وقد وضعت الاسلام في الحفاظ على الحياة البشرية في المرتبة الثانية في الحفاظ على الدين. الإسلام يحرم القتل إلا من اجل المساواة في العقاب.

# Nursing is a profession that deals with the most personal and private aspects of people’s lives.
التمريض مهنة التي تتعامل مع اكثر الجوانب الشخصية وخاصة مع حياة الناس.
# Nurses are attentive to patients’ needs over long periods of time, may know patient’s families, may care for patients for hours and days.
So, nurses become critical participants in the process of ethical decision making.
الممرضات الانتباه إلى احتياجات المرضى على مددى فترات طويلة من الزمن , قد تعرف عائلات المريض , قد الرعاية المرضى لساعات وايام. بذلك ,تصبح الممرضات المشاركين حاسم في عملية اتخاذ القرارات الأخلاقية.

# Ethics have always been an integral part of nursing on a daily basis.
التمريض دائماَ جزء لايتجزأ من التمريض على اساس يومي.
#Nursing in general has defined its own code of ethics which spells out the principles of right and wrong conduct as well as providing standards for professional behavior, so as to protect the interests of the public.
التمريض في العام وقد حددت التعليمات البرمجية الخاصة به من الاخلاق التي تنص على مبادئ السلوك الصواب و الخطأ, فضلا عن توفير معايير السلوك المهني, وذلك لحماية مصالح الجمهور.
#The nurse works with a variety of patient populations, and therefore, is exposed to a wide variety of values morals, and ethical dilemmas.
والممرضة تعمل مع مجموعة متنوعة من السكان المريض, وبالتالي , يتعرض إلى طائفة واسعة من الآخلاق والقيم , والمعضلات الاخلاقية

 Definition of Ethicsتعريف الاخلاق 
# Ethics; derived from the Greek term ( Ethos ) which means customs, character and practice of human behavior.
الأخلاق كلمة يونانية مشتقة من ( إيثوس) وهو مايعني العادات والحرف وممارسة السلوك البشري.
# It is a branch of philosophy that concerns the distinction of right from wrong on the basis of a body of knowledge not just on the basis of opinions.
وهو فرع من فروع الفلسفة التي تهم تمييز الخطأ من الصواب على اساس مجموعة من المعارف وليس فقط على اساس من الآرآء
# so, ethics involve judgments that help to differentiate right from wrong or indicate how things ought to be.
انها تنطوي على الأحكام التي تساعد على التفريق بين الصواب والخطأ, أو تشير إلى  كيف يجب ان تكون الأمور..
# Ethics are systems of valued behaviors and beliefs that govern the proper conduct to ensure the protection of an individual’s rights.
الأخلاق هي انظمة من السلوكيات والمعتقدات التي تقدر تحكم السلوك السليم لضمان حماية حقوق الفرد.

Moralsاخلاق 
#Private, personal standards of what is right or wrong.
الخاصة, المعايير الشخصية ماهو صواب أو خطأ.
# it reflects Individual belief system.الفردية, نظام المعتقدات
# moral are Learned & internalized at early age.الدروس والمنضوية في سن مبكرة
#Society & culture play important role.المجتمع والثقافة تلعب دوراً هاماً 
#Moral orientation generally based on religious beliefs.
.الأخلاقية اتجاه تستند عموما إلى المعتقدات الدينية.
# it is Similar to ethics and often used interchangeably.
مماثلة إلى الأخلاق وكثيرا ماتستخدم بالتبادل.




Valuesالقيم .
#Values directly influence the development of beliefs & attitudes and may indirectly influence behavior and actions .
القيم تؤثر تأثيرا مباشرا على التنمية من المعتقدات والمواقف والسلوك يمكن أن تؤثر بشكل غير مباشر والأجراءات.
#Personal values, societal values, professional values.
القيم الشخصية, والقيم الأجتماعية, والقيم المهنية.

Bioethics
#Bioethics is the application of ethical principles to healthcare.
اخلاقيات العلوم الحيوية هو تطبيق المبادئ الأخلاقية للرعاية الصحية.
#Purpose is to raise questions & then act as a guideline toward solutions.
الغرض هو طرح الاسئلة و بعد ذلك يكون بمثابة المبدأ التوجيهي نحو الحلول.
bioethics is increasing important because اخلاقيات علم الاحياء هم المهم لزيادة  
@Increase in technology in society.زيادة التكنولوجيا في المجتمع
@Clients are more knowledgeable.عملاء أكثر دراية 
@Decreasing funding for healthcare.خفض تمويل الرعاية الصحية 

















Ethical concept for Nursing’ practiceمفهوم الأخلاقية لممارسة مهنة التمريض
Four concepts provide a foundation for ethical decision making in nursing;
اربعة مفاهيم توفر أساسا لاتخاذ القرارات الأخلاقية في مجال التمريض:
1-Advocacy.الدعوة 
2-Accountability/responsibility.المسؤولية / المسائلة
3-Cooperation. التعاون 
4-Caring. الرعاية 

1) Advocacy;الدعوة 
# Advocacy is defined as the active support of an important cause.
# يتم تعريف الدعوة ، والدعم النشط من أحد الأسباب الهامة.
# In legal context, the term advocacy refers to the defense of basic human right on behalf of those who can not speak for themselves.
# في السياق القانوني والدعوة مصطلح يشير إلى الدفاع عن حق من حقوق الإنسان الأساسية نيابة عن أولئك الذين لا يستطيعون التعبير عن أنفسهم.

# The term “advocacy” is also used to describe the nature of the nurse-patient relationship, in which the nurse is viewed as the defender of patient right within the health care system.
# كما يستخدم مصطلح "الدعوة" لوصف طبيعة العلاقة الممرضة والمريض ، والتي ينظر إلى الممرضة كمدافع عن حق المريض في إطار نظام الرعاية الصحية.
# The nurse informs the patients of their right, makes sure that the patients understand these right, reports any infringements and prevents any further violations.
# الممرضة بإعلام المرضى من حقهم ، يتأكد أن المرضى فهم هذه الحق ، أي تقارير التعديات ومنع أي انتهاكات أخرى.


Accountability/Responsibility.المسائلة / المسؤولية 


# The concept of accountability have 2 major attributes; answerability & responsibility .


# Accountability can be defined as being answerable for one’s action, and entails giving satisfactory reasons and explanations for one’s actions.
ويمكن تعريف # المساءلة باعتبارها مسؤولة عن عمل واحد ، ويستتبع إعطاء أسباب مرضية وتفسيرات لأفعال الفرد.
#Having agreed to provide nursing care, the nurse can be held accountable for providing such care according to professional standards of practice and moral norms.
# وبعد أن وافقت على تقديم الرعاية التمريضية ، ويمكن عقد ممرضة مسؤولة عن توفير مثل هذه الرعاية وفقا لمعايير الممارسة المهنية والقواعد الأخلاقية.
#Responsibility includes not only” one’s intentional conduct” but also” anything with which one is seen to have a causal relationship.
# المسؤولية لا يشمل فقط "واحد من السلوك المتعمد" ولكن ايضا "مع أي شيء واحد وهو ينظر إلى وجود علاقة سببية.
# Public trust and confidence in the nursing profession may depend on its practitioners being seen as accountable and responsible.
ينظر ثقة الجمهور والثقة في مهنة التمريض قد تعتمد على ممارسيه وخاضعة للمساءلة والمسؤولية.
#The nurse may be accountable to the patient, the profession, the employer, and to the society.
# الممرضة قد تكون مسؤولة أمام المريض ، والمهنة ، وصاحب العمل ، وإلى المجتمع.
Responsibilities towards her professionمسؤوليات تجاه مهنتها .
# The nurse must protect the honor profession through paying special care to her personal conduct, personal appearance and by sincere devotion to the profession.
# الممرضة يجب حماية شرف المهنة من خلال دفع عناية خاصة لسلوك الشخصية ، والمظهر الشخصي وتفانيه الصادق للمهنة.
# To follow appropriate standards of personal behavior by abstinence from dishonest conduct, violent behavior, and alcohol or drug abuse.
# لمتابعة معايير مناسبة للسلوك الشخصية من خلال الامتناع عن سلوك غير شريفة ، والسلوك العنيف ، والكحول أو تعاطي المخدرات.
# to maintain the patient’s trust by using cheating or deceptive methods or by establishing abnormal relations with the patient or with one of the members of his family, or by acquitting material gain through illegal methods or through anything that might offend the profession.
# يجب أن لا يفقد ثقة المريض باستخدام الغش أو أساليب خادعة أو عن طريق إقامة علاقات غير طبيعية مع المريض أو مع أحد أفراد أسرته ، أو تبرئة الكسب المادي من خلال أساليب غير قانونية أو من خلال أي شيء قد يسيء إلى مهنة.
#To contribute in the scientific and practical development of the profession through research and study works, and through continuous learning.
# للمساهمة في التنمية العلمية والعملية للمهنة من خلال أعمال البحث والدراسة ، ومن خلال التعلم المستمر.
Responsibilities towards her colleagues مسؤوليات تجاه زملائها 
# To deal with, and act  towards her colleagues in a good manner and in the, same way she would prefer to be treated.
# التعامل معها ، والعمل نحو زملائها بطريقة جيدة و، وبنفس الطريقة أنها تفضل أن يعامل.
# to avoid direct criticism of colleagues in front of patient.

# to educate nurses who work within her team, or those are under training. She should be keen in allowing them to benefit from the skills, knowledge, and experience which she posses.
# لتعليم الممرضات الذين يعملون ضمن فريقها ، أو تلك التي هي تحت التدريب. وينبغي أن يكون حريصا في السماح لهم للاستفادة من المهارات والمعارف والخبرات التي كانت تمتلك.
# If the nurse came to know anything about the performance of one of her colleagues that might affect the safe of the colleagues or patient from such practice ,she must take the appropriate decision and/ or reports the incidence to the authority concerned to look into the case.
# إذا جاءت ممرضة لمعرفة أي شيء عن أداء واحد من زملائها التي قد تؤثر على سلامة المريض أو الزملاء من هذه الممارسة ، وقالت انها يجب اتخاذ القرار المناسب و / أو تقارير حالات إلى الجهة المختصة للنظر في القضية.

The nurse’s responsibilities towards the society
 الممرضة مسؤوليات تجاه المجتمع
· The nurse should be as an ideal (example) in her attitude and lifestyle to other members of the community, and should distance herself from situations that arouse suspicions.
يجب أن تكون ممرضة مثالية (على سبيل المثال) في موقفها ونمط الحياة لأفراد آخرين في المجتمع ، وينبغي النأي بنفسها عن المواقف التي تثير الشكوك.
· Exert a hard effort to improve the standards and quality of health services rendered to the society.
• تمارس الجهد الشاق لتحسين معايير وجودة الخدمات الصحية المقدمة للمجتمع.
· Participate as much as possible, in studying health problems at the society’s level and suggest the appropriate solution for such problems, such as the problems of smoking, narcotic drug abuse, road accidents, and contagious diseases, etc.
• المشاركة بقدر الإمكان ، في دراسة المشكلات الصحية على مستوى المجتمع واقتراح الحلول المناسبة لمثل هذه المشاكل ، مثل مشاكل التدخين الأمراض المخدرة تعاطي المخدرات ، وحوادث الطرق ، والمعدية ، الخ.
· To participate in research work and statistics that is beneficial to the society.
• المشاركة في أعمال البحوث والإحصاء أن يعود بالنفع على المجتمع.

Responsibilities toward  patientsالمسؤوليه تجاه المريض  
# Careful assessment of patient’s complaint and understand his suffering.
# تقييم دقيق لشكوى المريض وفهم معاناته.
# Explore and realize the psychological needs of the patient and reassure him.
# استكشاف وتحقيق الحاجات النفسية للمريض ويطمئن إليه.

# Provide the patient with sufficient and explicit information about his health condition, and do not conceal any important that information that could reassure him and eliminate his worries and fears.
# تزويد المريض بمعلومات كافية وصريحة حول حالته الصحية ، وعدم إخفاء أي معلومات الهامة التي يمكن أن تطمئن له والقضاء على الهموم والمخاوف.
# Reassure the patient that you are ready, as a nurse, to help and support him, and practically reflect such intention at all stages of the disease, even in conditions of incurable diseases.
# طمأنة المريض أن كنت على استعداد ، وممرضة ، للمساعدة وتقديم الدعم له ، وتعكس هذه النية عمليا في جميع مراحل المرض ، حتى في ظروف من الأمراض المستعصية.
#  in conditions of incurable diseases, in reasonable words and without exaggeration, remind the patient that Diseases is an affliction of Allah Almighty, and that in Diseases there lies mercy and expiation from sins.
# في ظل ظروف من الأمراض المستعصية ، وبعبارة معقولة ودون مبالغة ، تذكير المريض أن الأمراض هي فتنة من الله عز وجل ، والتي تقع في مجال أمراض هناك رحمة وكفارة من الذنوب.

1) Cooperation التعاون 
@ Cooperation is a concept that includes active participation with others to obtain quality care for patient.
@ التعاون هو مفهوم يتضمن المشاركة النشطة مع الآخرين من أجل الحصول على الرعاية الجيدة للمريض.
2) Caringرعاية كبار السن 
@ The ethical concept of caring is valued in the nurse-patient relationship, and caring behaviors are often considered fundamental to the nursing role.
@ وتقدر قيمة هذا المفهوم الأخلاقي للرعاية في العلاقة الممرضة والمريض ، وغالبا ما تعتبر سلوكيات الرعاية الأساسية لدور التمريض.
@ Caring is defined as a moral obligation or duty among health professional. Accordingly, one is obligated to promote the good of someone with whom one has a special relationship.
@ يعرف الرعاية والتزام أخلاقي أو واجب بين الصحة المهنية. وبناء عليه ، فهي ملزمة واحدة لتعزيز جيدة مع شخص واحد منهم لديه علاقة خاصة.
@ Caring can also be defined as a form of involvement with others that creates concern about how other individuals experience their world. It requires” sentiment and skills of connection and involvement, as well as care giving, knowledge and skills.”
@ يمكن أيضا العناية يمكن تعريفه بأنه شكل من أشكال المشاركة مع الآخرين أن يخلق القلق حول كيفية غيرهم من الأفراد تجربة عالمهم. يتطلب "المشاعر ومهارات الاتصال والمشاركة ، فضلا عن تقديم الرعاية والمعارف والمهارات."

























Nursing code of ethics and patent bill's right  
التمريض مدونة لقواعد السلوك وحق المريض

	 مقدمه	Introduction
· Nurses have strong ethical responsibilities. The code of ethics exist to assist nurses in identifying those ethical responsibilities and engaging in serious ethical reflection. Such assistance and engagement are crucial when health care is undergoing fundamental changes in 
delivery system and personnel. 
الممرضات مسؤوليات أخلاقية قوية وجود مدونة لقواعد السلوك لمساعدة الممرضات في تحديد هذه المسؤوليات الأخلاقية والانخراط في التفكير الأخلاقي خطيرة. هذه المساعدة والمشاركة حاسمة عندما الرعاية الصحية تمر بتغيرات جذرية في 
نظام التوصيل والأفراد.
· A code of ethics makes explicit the primary goals,values and obligation of the profession .
· مدونة لقواعد السلوك يجعل صريحة الأهداف الأساسية والقيم واجب المهنة.
· 
· Traditionally, health care ethics have relied on the principles of respect,autonomy,beneficence,non-malfeasance,and justice. The code of ethics assist nurses when they recognize that many of the decisions they make have an ethical component and may involve conflicts among ethical responsibilities. So a professional code of ethics provides a frame work for ethical decisions and set forth professional expectations
· تقليديا ، اعتمدت أخلاقيات الرعاية الصحية على مبادئ الاحترام والاستقلال الذاتي ، وعدم الاحسان المخالفات ، والعدالة. قانون الأخلاق مساعدة الممرضات عندما ندرك أن الكثير من القرارات التي يتخذونها وعنصرا الأخلاقية ويمكن أن تنطوي الصراعات بين المسؤوليات الأخلاقية. ذلك رمز للأخلاق المهنية ويوفر إطار العمل لاتخاذ القرارات الأخلاقية وتعيين التوقعات المهنية عليها

	تعريف	Definition
Code:it is conventionalized set of rules or expectations devised for a selected prupose
رمز : هو جعل تقليديا تعيينها من القواعد أو توقعات وضعت لغرض تحديد


Professional code of ethics: is a formal statement of a group's ideals and values, it is a set of ethical principles that :
مدونة لقواعد السلوك المهني : هو بيان رسمي من مجموعة المثل العليا والقيم ، وهي عبارة عن مجموعة من المبادئ الأخلاقية:
1-is shared by members or groups
1 - يتم مشاركتها من قبل أفراد أو جماعات

2-reflects their moral judgment over time
يعكس حكمهم الأخلاقي مع مرور الوقت

	3-serves a standard of their professional actions
- يخدم مستوى العمل المهني

Nursing code of ethics: is standard professional. Nurse that inform both nurses and society of primary goals and values of profession
 Code of ethics usually have higher requirements than legal standards, and they are never lower than the legal standards of the profession .Nurses are responsible for being familiar with the code that governs their practice

: هو المهنية القياسية. الممرضة التي تبلغ حد سواء الممرضات والمجتمع من الأهداف الرئيسية وقيم المهنة 
 مدونة لقواعد السلوك وعادة ما يكون أعلى من متطلبات المعايير القانونية ، وأنها أقل أبدا من المعايير القانونية للمهنة. الممرضات هي المسؤولة عن مألوفة مع رمز الذي يحكم ممارساتها
